

C-I/145/A.1

10 حزيران/يونيو 2022

اللجنة الدائمة

للسلم والأمن الدوليين

مشروع جدول الأعمال

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحاضر الموجزة للدورة التي عقدتها اللجنة خلال الجمعية العامة الـ 144 للاتحاد البرلماني الدولي في نوسا دوا (آذار/مارس 2022)

3. انتخاب أعضاء المكتب

ستملاً للجنة الشواغر الحالية في المكتب استناداً إلى الاقتراحات الواردة من المجموعات الجيوسياسية.

4. حلقة نقاش حول موضوع أثر الحرب والفظائع المرتكبة ضد السكان المدنيين

لا تعتبر الحرب مسألة عسكرية، ولا تمس حصراً المقاتلين. تؤدي النزاعات بجميع أنواعها إلى عواقب وخيمة للمدنيين، والنساء، وغالباً ما يكون الأطفال هم الأكثر تأثراً. غالباً ما يصعب تحديد هذه الآثار، وتتقلب إلى حد كبير من نزاع إلى آخر. في الحالات القصوى، بالإضافة إلى معاناة الحرب المدمرة القائمة، يعاني المدنيون من عبء لا مبرر له ناجم عن انتهاكات وخيمة للقانون الدولي الإنساني تتراوح من جرائم حرب إلى جرائم مرتكبة ضد الإنسانية، وحتى ارتكاب إبادة جماعية. سيناقش المشاركون قنوات العمل المحتملة المتوفرة للبرلمانات من أجل المساهمة في الوساطة في النزاعات، ومنع الانتهاكات الرهيبة، والمتعددة لحقوق الإنسان و/أو القانون الدولي الإنساني التي تؤثر على السكان المدنيين.

5. حلقة نقاش حول موضوع الحرب وتغير المناخ باعتبارهما مسببين لانعدام الأمن الغذائي العالمي

يتمثل أحد أهداف التنمية المستدامة في إنهاء الجوع، وانعدام الأمن الغذائي، وجميع أشكال سوء التغذية بحلول العام 2030. كان من المأمول أن يتم تسريع وتيرة عقود التقدم في مجال التقنيات الزراعية، والتجارية، على نطاق واسع، لوضع العالم على المسار الصحيح من أجل تحقيق هذا الهدف. لكن، لم تتطور الأمور في هذا السبيل بشكل عام. تسببت النزاعات في نقص الأغذية، واضطراب حاد في الأنشطة الاقتصادية، ما يهدد سبل كسب العيش للسكان المحليين، والأجانب. في الوقت نفسه، يشارك تغير المناخ في انخفاض غلات المحاصيل في بعض مناطق العالم، مما يؤثر على المحاصيل، ويزيد من تقلب أسعار المنتجات الزراعية. بالتالي، يؤدي تزايد هشاشة الإمدادات الغذائية غير المستقرة بالفعل، إلى نشوء توترات عالمياً، ويشعل فتيل المزيد من النزاعات. ستستعرض اللجنة كيف يمكن لأعضاء الاتحاد البرلماني الدولي تعزيز الإمدادات الغذائية العالمية من خلال تحديد الأعمال المعيّنة التي يمكن للبرلمانيين والبرلمانات القيام بها لمكافحة المسببات الرئيسية التي تبطئ وتيرة التقدم في تحقيق الأمن الغذائي، وذلك بشكل فعال.

6. جلسة استماع مع خبراء حول موضوع الهجمات والجرائم الإلكترونية: المخاطر الجديدة على الأمن العالمي

تتمثل إحدى نتائج جائحة كوفيد-19 بالرقمنة السريعة، والقسرية، التي أتاحت مجالات جديدة سنحت للناس المحافظة على الروابط الاجتماعية والمهنية. لكن، تظهر مجالات مماثلة جهة خطيرة إذ إن مجرمي الإنترنت وسعوا نطاق عملهم من خلال استخدام أنظمة جديدة للهجمات الإلكترونية. يمكن استخدام الهجمات الإلكترونية لشحن حرب في فترات توتر قصوى، مستهدفة البنية التحتية الهامة، ومعرضة المجتمعات للخطر. يمكنها أيضاً أن تتخذ شكل معلومات مضللة، وحملات دعائية تُنشر على نطاق واسع. أعربت اللجنة عن رغبتها في إدراج هذا الموضوع على جدول أعمالها بهدف اعتماد قرار حول الموضوع في الجمعية العامة الـ146 للاتحاد البرلماني الدولي. وتضيراً لهذا القرار، ستعقد اللجنة جلسة استماع مع خبراء لإعلام الأعضاء عن مخاطر الجرائم والهجمات الإلكترونية، والإجراءات، والأعمال التي يمكن للبرلمانات تنفيذها، من ناحية التشريع، ووضع السياسات، والمراقبة، من أجل مكافحتها. سيعتمد المقررون المشاركون على جلسة الاستماع والمناقشة التي تليها وهم يكتبون مسودة القرار الأولى.

7. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

145th IPU Assembly

Kigali, Rwanda
11-15 October 2022



145th IPU ASSEMBLY
2022 | Kigali, Rwanda

Standing Committee on
Peace and International Security

C-I/145/A.1
10 June 2022

Draft agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary records of the Committee's session held at the 144th IPU Assembly in Nusa Dua (March 2022)**

3. **Elections to the Bureau**

The Committee will fill the existing vacancies on the Bureau based on proposals received from the geopolitical groups.

4. **Panel discussion on the theme *The impact of war and atrocity on civilian populations***

War is not only a military affair, and the impacts of war are not exclusively felt by combatants. Conflicts of all kinds engender terrible consequences for civilians, and women and children are often the worst affected. These effects are often hard to quantify and fluctuate greatly from conflict to conflict. In extreme cases, in addition to the already devastating suffering of war, civilians suffer the unjustifiable weight of serious breaches of international humanitarian law ranging from war crimes to crimes against humanity and even genocide. Participants will discuss the possible channels of action available to parliamentarians to contribute to the mediation of conflicts, and to the prevention of terrible and multiple violations of human rights and/or international humanitarian law affecting civilian populations.

5. **Panel discussion on the theme *War and climate change as triggers of global food insecurity***

One of the SDGs is to end hunger, food insecurity and all forms of malnutrition by 2030. It was hoped that centuries of progress in agricultural and trading technologies could be accelerated, at scale, to put the world on track to achieve that goal. Yet, things have not generally been evolving in that way. Conflicts have caused food shortages and severe disruption of economic activities, threatening the means of survival of local and foreign populations. At the same time, climate change is contributing to reduced crop yields in certain regions of the world, affecting harvests and increasing the price volatility of agricultural products. Consequently, the further fragilization of an already unstable food supply creates tensions worldwide and triggers additional conflicts. The Committee will examine how IPU Members could reinforce global food supply by identifying specific actions that parliamentarians and parliaments could take to effectively combat the major drivers that are slowing down progress in achieving food security.

#IPU145

6. Expert hearing on the theme *Cyberattacks and cybercrimes: The new risks to global security*

One of the outcomes of the COVID-19 pandemic has been rapid and enforced digitalization, which has opened up new spaces allowing people to maintain social and professional links. But such spaces are showing a dangerous side as cybercriminals have increased their scope of action through the use of new cyberattack systems. Cyberattacks can be used to wage war at periods of maximum tension, targeting critical infrastructures and putting societies at risk. They can also take the form of massive disinformation and propaganda campaigns. The Committee wished to place this subject on its agenda with the intention of adopting a resolution on the topic at the 146th IPU Assembly. In preparation for that resolution, the Committee will hold an expert hearing to inform members of the risks of cybercrimes and cyberattacks and the measures and actions parliaments can deploy, in terms of legislation, policy development and oversight, to fight against them. The co-Rapporteurs will draw on the hearing and the subsequent debate as they write the first draft of the resolution.

7. Any other business